

COUNCIL OF THE EUROPEAN COMMUNITIES
GENERAL SECRETARIAT

PRESS RELEASE

6288/83 (Presse 60)

837th meeting of the Council

- Economic and Financial Questions -

Luxembourg, 18 April 1983

President: Mr Gerhard STOLTENBERG,
Federal Minister for Finance
of the Federal Republic of Germany

—

The Governments of the Member States and the Commission of the European Communities were represented as follows:

Belgium:

Mr Paul NOTERDAEME
Ambassador,
Permanent Representative

Denmark:

Mr Anders ANDERSEN
Minister for Economic Affairs

Germany:

Mr Gerhard STOLTENBERG
Federal Minister for Finance

Mr Otto SCHLECHT
State Secretary,
Federal Ministry of Economic Affairs

Mr Hans TIETMEYER
State Secretary
Federal Ministry of Finance

Greece:

Mr Gerasimos ARSENIS
Minister for National Economic
Affairs

France:

Mr Jacques DELORS
Minister for Economic Affairs
and Finance

Ireland:

Mr Maurice DOYLE
Secretary,
Department of Finance

Italy:

Mr Giovanni GORIA
Minister of the Treasury

Luxembourg:

Mr Jacques SANTER
Minister for Finance

Mrs Colette FLESCH
Minister for Economic Affairs,
Small Firms and Traders

Netherlands:

Mr H. RUDING
Minister for Finance

United Kingdom:

Sir Geoffrey HOWE
Chancellor of the Exchequer

Commission:

Mr François-Xavier ORTOLI
Vice President

18.IV.1983

Also attending the meeting were:

Mr Otto SCHLECHT

Chairman of the Co-ordinating
Group for Economic and Financial
Policies

Mr I. BYATT

Chairman of the Economic Policy
Committee

Mr Michel CAMDESSUS

Chairman of the Monetary Committee

o

o

EXPORT CREDITS

The Council defined the position which, subject to on-the-spot co-ordination, the Community would adopt at the international negotiations in Paris from 25 to 28 April 1983 on the amendment of certain provisions of the Arrangement on Guidelines in the field of officially supported export credits.

It also approved the common position on the terms for officially supported credits for nuclear power stations.

FIRST QUARTERLY EXAMINATION OF THE ECONOMIC SITUATION

The Council made its first quarterly examination of the economic situation on the basis of a communication submitted by the Commission.

It concluded that there was no need to adjust the guidelines it had adopted in the annual economic report at its meeting in December 1982.

WILLIAMSBURG ECONOMIC SUMMIT

On the basis of the work carried out by the Co-ordinating Group for Economic and Financial Policies and the Economic Policy Committee and in the light of the latest information supplied by the Presidency, the Council examined the Community position on the economic, financial and monetary topics likely to be discussed at the forthcoming economic summit in Williamsburg.

CO-ORDINATION OF FINANCIAL INSTRUMENTS

On the basis of a Commission staff paper, the Council held an exchange of views on the co-ordination of Community financial instruments.

The Council agreed to discuss the matter again when examining the Commission's periodic reports on Community financial instruments.

PREPARATIONS FOR UNCTAD VI

The Council adopted the contents of the opinion delivered by the Monetary Committee on the monetary and financial aspects of UNCTAD VI as the Economic and Financial Affairs Council's contribution to the Community position for this important meeting.

CONSOLIDATED ACCOUNTS

The Council had before it an interim progress report on the proposal for a seventh Company Law Directive on consolidated accounts (group accounts). This Directive is a necessary adjunct to the fourth Directive on annual company accounts; it is therefore desirable that it be adopted without delay. The Council noted that substantial progress had been made and that there was now agreement on almost all of the essential rules for the establishment of consolidated accounts. However, a number of rather technical questions remained unresolved and the Council therefore instructed the Permanent Representatives Committee to expedite its proceedings so that a final decision could be reached at a forthcoming meeting.

DIRECT INSURANCE

The Council took note of a statement by the Presidency on the subject of direct insurance other than life assurance. It stressed the weight it attached to rapid and decisive progress on this important proposal.

The Council therefore agreed to hold a substantive discussion on the matter as soon as possible and asked the Permanent Representatives Committee to expedite its preparation.

FINANCIAL INTEGRATION

The Council heard a statement from Vice-President ORTOLI introducing the Commission communication on the relaunching of Community financial integration.

NCI III

The Council held a conciliation meeting with a delegation from the European Parliament on the subject of the draft Decision empowering the Commission to contract loans under the New Community Instrument for the purpose of promoting investment within the Community NCI III.

The European Parliament delegation was led by Mr Pierre PFIMLIN, Vice-President, and the members were Mr MOREAU, Chairman/Rapporteur of the Committee on Economic and Monetary Affairs, Mr AIGNER, Chairman of the Committee on Budgetary Control, Mrs DESOUCHES, Mr DELOROZOY, Mr GIAVAZZI and Mr HOPPER, Members of the Committee on Economic and Monetary Affairs, Mr ADONNINO and Mrs HOFF, Members of the Committee on Budgets and Mr GOUTHIER, Rapporteur of the Committee on Budgets.

On 7 February 1983 the Council had worked out a common position ⁽¹⁾ on the draft Decision in which it had attempted to respond to the wishes of the Parliament on several important points.

The members of the Parliament delegation indicated points on which differences of opinion still remained between the Council and the European Parliament and made some suggestions for compromise.

Thanks to the efforts made on both sides to reach agreement, the conciliation meeting succeeded in bringing closer together the Council and Parliament positions on all the points outstanding, enabling the Council to take a decision on the NCI III Decision.

(1) See Press Release 4761/83 (Presse 21) of 7.II.83.

It should be noted that this Decision provides for a ceiling of 3 thousand million ECU to be activated in tranches. The Council acting by a qualified majority on a proposal from the Commission, after consulting the European Parliament, is to authorize the loan tranches and lay down the guidelines for the eligibility of projects.

The proceeds of these loans will be lent to finance investment projects which contribute to greater convergence and integration of the economic policies of the Member States and, *inter alia*, through the dissemination of new technology and innovation, to reinforcing the competitiveness of the Community economy.

These projects must be such that they serve the Community's priority objectives in the energy and infrastructure sectors, and in the financing of investment principally in small and medium-sized undertakings, in industry and in other productive sectors, taking account *inter alia* of their regional impact and the need to combat unemployment.

The mechanism may be used on its own or in conjunction with other Community financing instruments.

Implementation of the instrument shall be the responsibility firstly of the Commission, which shall negotiate the conditions for loans on capital markets and decide on the eligibility of projects, and secondly of the EIB, which shall be given a mandate to grant and administer loans.

Bruxelles, le 15 avril 1983
NOTE BIO (83) 171 AUX BUREAUX NATIONAUX
c.c. aux membres du groupe du porte-parole

433

PREPARATION DU CONSEIL ECONOMIE ET FINANCES DU LUNDI
18 AVRIL A LUXEMBOURG (C.Boon)

Le Conseil ECO/FIN a lieu lundi à Luxembourg à 10h avec 7 points à l'ordre du jour.

1. CREDITS A L'EXPORTATION : ADAPTATION DE L'ARRANGEMENT SUR LES LIGNES DIRECTRICES

L'Arrangement vient à échéance le 30 avril. Les négociations de renouvellement ont lieu à Paris dans le cadre de l'OCDE du 25 au 27 avril. Le Conseil doit donc lundi arrêter le mandat de négociation de la Commission, sur base d'une recommandation transmise par cette dernière au Conseil en février dernier.

Nous n'avons donné aucun autre commentaire à ce sujet.

2. NIC : REUNION DE CONCERTATION AVEC UNE DELEGATION DU PARLEMENT EUROPEEN LE MEME JOUR A 15H

En mars dernier, le Conseil avait adopté "une orientation commune" sur le renouvellement du NIC pour un plafond d'emprunts de 3 milliards d'Ecs. Il ne s'agissait pas du "règlement", puisque l'avis du Parlement européen était substantiellement différent de l'"orientation commune", raison pour laquelle la concertation a été demandée par le Parlement. Les points qui feront l'objet de cette concertation sont les suivants :

- budgetisation des opérations de prêts et d'emprunts,
- pérennisation du NIC,
- possibilité pour le P.E. de se prononcer sur les orientations politiques qui déterminent le champ d'application de tranches.
- relations Commission/BEI.

La Commission quant à elle pense et espère qu'un accord pourra être trouvé lundi. Sa proposition de décision pour le déblocage d'une première tranche de 1,5 milliard a été déjà transmise au Conseil.

3. COORDINATION DES INSTRUMENTS FINANCIERS DE LA COMMUNAUTE

Certaines délégations ont demandé à la Commission une étude sur la place occupée par la Communauté et ses instruments de prêts et d'emprunts sur les marchés des capitaux. Les services de la Commission ont réalisé cette étude qui montre que les intérêts de toutes les parties en cause et les missions confiées à la Communauté sont respectés et ce aux termes de procédures existantes et qui sont efficaces. La discussion aura donc lieu sur base de cette étude.

4. PREMIER EXAMEN TRIMESTRIEL DE LA SITUATION ECONOMIQUE DANS LA COMMUNAUTE

La discussion se fera sur base de la Communication de la Commission au Conseil Europeen des 21 et 22 mars 1983 (COM(83)147 final du 14.3.83). La Commission se reserve d'ici Williamsburg la possibilite d'apporter des complements ou des modifications a ce document. Ce point est en fait lie au point 5 ci-dessous.

5. PREPARATION DU SOMMET ECONOMIQUE DE WILLIAMSBURG

La discussion sur ce point aura lieu suite aux deliberations du Conseil europeen et de la communication de la Commission ci-dessus. L'objectif est d'essayer de degager des positions communes qui "permettront a la Communaute d'apporter une contribution substantielle aux efforts visant a assurer que le redressement de l'economie internationale ... soit etaye par des politiques concertees des participants au Sommet" (cf. conclusions du Conseil europeen des 21 et 22/3/83).

6. HARMONISATION DES COMPTES CONSOLIDES

Proposition devant le Conseil depuis 1976, d'une importance considerable pour les entreprises internationales.

Bien que, selon les indications de la presidence, une adoption definitive ne serait pas a exclure, les chances nous paraissent limitees au vu des 6 points qui ressent ouverts, notamment :

- questions de consolidation contraignante seulement pour des cas de participation majoritaire ou tous les cas de controle effectif,
- exclusion des holdings financiers (probleme luxembourgeois),
- exemption a partir d'une certaine taille d'entreprise.

7. PREPARATION DE LA 6e CONFERENCE DE LA CNUCED

La 6e Conference de la CNUCED aura lieu a Belgrade du 6 juin au 1er juillet prochain. Le Conseil evoquera les questions financieres et monetaires figurant a l'ordre du jour de la CNUCED, sur base d'un rapport oral qui sera fait lundi au Conseil par le president du comite monetaire.

FIN
AMITIES
M.SANTARELLI CONSEIL



OTE BIO (83) 171, SUITE 1 ET FIN, AUX BUREAUX NATIONAUX
COPIE AUX MEMBRES DU GROUPE DU PORTE PAROLE

TELEX TEL.

CONSEIL ECO / FIN DU 18 AVRIL 1983

1. CREDITS A L'EXPORTATION BENEFICIAINT DE SOUTIEN PUBLIC

LE CONSEIL A ARRETE LES TERMES DU MANDAT DE NEGOCIATION DE LA COMMISSION EN VUE DE L'OUVERTURE DES FOURPARLERS SUR LE RENOUVELLEMENT DU CONSENSUS DANS LE CADRE DE L'O C D E A PARIS DU 25 AU 27 AVRIL PROCHAINS :

LA COMMISSION NEGOCIERA DANS LES CONDITIONS SUIVANTES :

- LE CONSENSUS EST RENOUVELABLE POUR 12 MOIS A COMPTER DU 1ER MAI PROCHAIN.
- LA GRILLE DES TAUX D'INTERET MINIMA DOIT ETRE AJUSTEE A LA BRAISSE POUR TENIR COMPTE DE LA BRAISSE DES TAUX D'INTERET SUR LE MARCHE MONDIAL. AUCUN CHIFFRE NI BANDE DE CHIFFRES NE FIGURENT DANS LE MANDAT DE NEGOCIATION.
- LES REVISIONS ULTERIEURES DES TAUX DU CONSENSUS POURRONT ETRE FAITES SUR BASE DE PARAMETRE PRE-DETERMINEES LESQUELS PERMETTRAIENT DE TENIR COMPTE DES MOUVEMENTS DES TAUX MONDIAUX PAR UNE METHODE OBJECTIVE. UN TEL PARAMETRE POURRAIT ETRE BASE SUR LA MOYENNE PONDeree SUR UNE PERIODE A CONVENIR; DES TAUX D'INTERET DES MONNAIES COMPOSANT LE D T S (DM; FF; LIVRE STERLING; YEN; DOLLAR). IL S'AGIRAIT D'ESTABLIR UNE METHODE D'ADAPTATION DES TAUX SEMI-AUTOMATIQUES LAISSANT PLACE LORS DES FOURPARLERS ANNUELS A LA NEGOCIATION AD HOC EN FONCTION DES DIFFERENTES CATEGORIES DE PAYS.
- LE JAPON AVAIT, L'AN DERNIER, DES TAUX D'INTERET NATIONAUX INFERIEURS AU TAUX MINIMA DU CONSENSUS. IL AVAIT ETE DECIDE QUE SON TAUX DE SORTIE EXIMBANK SERAIT AUGMENTE DE 0,30. UNE SOLUTION PLUS OU MOINS ANALOGUE POURRAIT ETRE TROUVEE POUR L'ENSEMBLE DES PAYS DONT LES TAUX D'INTERET SONT DESORMAIS AU-DESSOUS DE CEUX DU CONSENSUS.
- DES DISPOSITIONS RELATIVES A UNE DISCIPLINE EN MATIERE DE CREDITS DANS LE DOMAINE DE L'AGRICULTURE POURRONT ETRE INCLUSES DANS L'ARRANGEMENT; TENANT COMPTE DE LA NECESSITE DE PRESERVER LES PRINCIPES D'OCTROI DE CREDITS A COURT TERME ET DU NON-SUBVENTIONNEMENT DES TAUX D'INTERETS.
- DES DISPOSITIONS POURRONT ETRE PRISES POUR L'ESTABLISSEMENT D'UN ACCORD SECTORIEL POUR LES CENTRALES NUCLEAIRES.

D I S : VOUS LIEREZ DANS LA PRESSE QUE CERTAINES DELEGATIONS VEULENT UNE BRAISSE limitee DE 0,5 A 1 % ET D'AUTRES UNE BRAISSE PLUS IMPORTANTE AUX ENVIRONS DE 2 %. CECI EST EXACT.
FIN D I S .

2. COORDINATION DES INSTRUMENTS FINANCIERS.

LE CONSEIL S'EST DECLARE SATISFAIT DES INFORMATIONS FOURNIES. LE DOCUMENT AUQUEL NOUS FAISIONS ALLUSION DANS LA BIO PREPARATION, VOUS SERA ENVOYE. IL A ETE DECIDE QUE L'ACTIVITE DES DIFFERENTS INSTRUMENTS COMMUNAUTAIRES SERA PRESENTEE CHAQUE ANNEE DANS UN RAFFORT UNIQUE DE LA COMMISSION AFIN D'EN DONNER UNE VUE D'ENSEMBLE.

3. PREMIER EXAMEN TRIMESTRIEL DE LA SITUATION ECONOMIQUE DANS LA

COMMUNAUTE

LE CONSEIL A DECIDE DE NE PAS MODIFIER CES ORIENTATIONS DE POLITIQUE ECONOMIQUE TELLES ARRETEES AU DEBUT DE L'ANNEE SUR BASE DU RAPPORT ANNUEL DE LA COMMISSION.

4. PREPARATION DU SOMMET ECONOMIQUE DE WILLIAMSBURG

DE L'ENSEMBLE DES INTERVENTIONS RESUMEES PAR LA PRESIDENCE, RESSORTENT LES LIGNES SUIVANTES :

- DES INDICATIONS DE REPRISE CONJONCTURELLE SE DESSINENT DANS LES PAYS INDUSTRIALISES; MAIS NE GARANTISSENT PAS UN PROCESSUS DE CROISSANCE DURABLE ET DE BAISSE DU CHOMAGE.
- LES PAYS INDUSTRIALISES PEUVENT MENER ENSEMBLE DES POLITIQUES ECONOMIQUES SUSCEPTIBLES D'APPORTER ----- UN SOUTIEN AUX POSSIBILITES DE REPRISE. ILS LE DOIVENT MEME; ETANT DONNE L'INTERDEPENDANCE DE LEURS ECONOMIES.
- IL FAUT PREALABLEMENT DEGAGER AU NIVEAU COMMUNAUTAIRE DES POSITIONS COMMUNES; CE QUI SE FERA PROGRESSIVEMENT DANS LES INSTANCES APPROPRIEES D'ICI LE SOMMET.
- A TITRE D'ESQUISSE; A CE STADE; ON PEUT RETENIR UN CERTAIN NOMBRE DE POINTS DE REPERE :
 - . POLITIQUE BUDGETAIRE : REDUCTION DES DEFICITS STRUCTURELS ET REORIENTATION DES BUDGETS VERS L'INVESTISSEMENT PRODUCTIF.
 - . POLITIQUE MONETAIRE GARANTISSANT LA STABILITE; MAIS SUFFISAMMENT SOUPLE POURQUE SE POURSUIVE LA BAISSE DES TAUX D'INTERETS REELS.
 - . EVITER LA PRISE DE MESURES PROTECTIONNISTES ET DEVELOPPER LES ECHANGES MONDIAUX.
 - . LA BAISSE DES PRIX ENERGETIQUES NE DOIT PAS INFLECHIR LES POLITIQUES D'ECONOMIE ET D'UTILISATION RATIONNELLE D'ENERGIES.

5. HARMONISATION DES COMPTES CONSOLIDES

LE CONSEIL A DECIDE DE REMETTRE LA DECISION A CE SUJET AU PROCHAIN CONSEIL LORS DUQUEL LA DECISION POURRAIT ETRE PRISE.

6. PREPARATION DE LA VIEME CONFERENCE DE LA C N U C E D

LE PRESIDENT DU COMITE MONETAIRE A FAIT RAPPORT AU CONSEIL AFIN QUE CELUI-CI PUISSE DEGAGER UNE POSITION COMMUNE.

LE VICE-PRESIDENT ORTOLI A INDIQUE QUE LA COMMISSION FERRAIT DES PROPOSITIONS A CE SUJET ET QU'ELLE TIENDRAIT COMPTE DE L'AVIS DU COMITE MONETAIRE; MAIS QUE CELUI-CI NE LIAIT EVIDEMMENT PAS LA COMMISSION.

7. CONCERTATION CONSEIL/PARLEMENT DUR N I C III

AU TERME DE LA REUNION DE CONCERTATION; CONSEIL ET PARLEMENT EUROPEEN SONT CONVENUS D'UNE DECLARATION COMMUNE QUI FAIT ETAT DES TROIS POINTS CITES DANS LA BIO PREPARATION SUR LESQUELS UN RAFFRANCHEMENT DES POSITIONS A ETE POSSIBLE; MEME SI DES DIVERGENCES DE FOND DEMEURENT. LE TEXTE DE CETTE DECLARATION DOIT ETRE ENCORE DEFINITIVEMENT MIS AU POINT DANS TOUTES LES LANGUES.

A L'ISSUE DE LA PROCEDURE DE CONCERTATION; LE CONSEIL A ADOpte LA DECISION N I C III .